

ke mari, setelah diselidiki ternyata ada beberapa penyakit jiwa yang menimpa dirinya, yang perlu diselidiki oleh ahli-ahli ilmu psikologi.

Tidaklah saya mendapat nas yang sarif melarang perempuan jadi anggota parlimen atau perwakilan.

Baik dari al-Quran atau dari al-Hadis. Kalau saya hendak menetapkan haramnya, lain tidak saya hanya akan menetapkan lebih dahulu pendirian saya sendiri, lalu saya beri alasan dengan al-Quran atau al-Hadis.

Lelaki dan perempuan memang sama berhak dan sama berkewajipan tetapi tidaklah sama hak dan sama kewajipan. Tumbuhan suatu hukum adalah menurut alat. Alat dipengaruhi oleh zaman dan makna, waktu dan ruang. Kalau sekiranya duduk di dalam parlimen itu dipandang oleh kaum perempuan adalah haknya juga. Saya percaya tidaklah seluruh perempuan akan menerima hak itu. Lebih banyak jumlahnya perempuan yang masih tetap pendirian bahawa haknya yang sebenarnya adalah mendidik anak, mengatur rumahtangga. Kerana dari didikan yang baik dan rumahtangga yang berbahagian jugalah datangnya umat besar dan jiwa yang merdeka.

Saya tidaklah melarang perempuan jadi anggota parlimen, saya tidaklah meharamkan, lebih baik diberikan hak itu. Keadaan kelakny akan menunjukkan setelah dia duduk di sana, bahawasanya perempuan tetap perempuan. Walau dianya duduk di mana. Yang insaf akan segera kembali pulang, dan yang telah merasa dirinya sebagai lelaki atau yang ingin menunjukkan bahawa dia lebih gagah dari lelaki biarlah tinggal, supaya parlimen itu lebih "ramai" -kalau tidak dilepaskan lebih dahulu, keadaan akan lebih "ramai".

Di Indonesia perempuan berhak memilih dan dipilih!

Sembahyang Ma'raj Orang yang Beriman!

Baru sahaja saya selesai arripada sembahyang Isya' dan doa tasbihnya, sungguh sedap dan nikmatnya seorang yang sembahyang dengan sebenar-benarnya, dan sungguh indah, apakala seseorang mukmin mendapati dirinya menghadap bulat-bulat kepada Allah beberapa kali sehari semalam.

Sembahyang-sembahyang ini ialah anasir yang sejati di dalam judul pendidikan bagi hati manusia "di bumi" iaitu menjadi tiang kehidupan ruhaninya ketika dia berpindah-pindah dalam segala jenis hawa nafsu, hajat kehendak jasad dan perhiasan-perhiasan hidup yang menarik dan memperdayakan. Rasanya tujuan sembahyang yang demikian tingginya itu adalah mentafsirkan sebahagian daripada perkaitan di antara firman Allah *ṣubḥānahu wa Ta'āla*: "*qum al-līl*". (berdirilah kamu sembahyang pada malam hari) dengan firman-Nya: "*inna laka fī al-nāhri subḥā tawīlā*" (sesungguhnya engkau pada siang hari banyak pekerjaan). Sebagaimana yang tersebut di dalam surah al-Muzmal.

Malangnya (kebanyakan) orang-orang Islam tidak mengerjakan sembahyang menurut keadaannya yang sebenar, kalau mereka melakukan yang demikian nescaya sembahyang itu akan menyedarkan mereka kepada diri mereka dan kepada Tuhan mereka dengan penyedaran yang cukup selamat dan penuh dengan berkat pada asas dan arahnya.

Tuhan Azza wa Jalla telah menentukan sembahyang dengan "*laylat al-ma'raj*", dan telah memerintahkan Nabi-Nya (SAW) mengerjakannya ketika ia berada di atas sidratulmuntaha. Hakikat ini akan berkekalan terus menerus, menjadikan roh melalui perhubungan itu meningkat naik ma'raj ke hadrat Allah!

Sungguh benar Rasulullah *ṣallā Allāh 'alaihī wa sallam* yang bersabda: "*al-ṣalāt ma'raj al-mu'min*" (sembahyang itu menjadi ma'raj-tangga-bagi orang-orang yang beriman).

-Sa'id Ramaḍān